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Presentation - 1 

Adambekova Aidan 

1 p. Land-a symbol of the people, it is a reflection of the unity of the people, its 

integrity. A lifeless country will not. Here the loss of country, loss Elden. The 

current state border of the Republic of Kazakhstan was defined exactly 100 years 

ago, that is, in the 20s of the last century, the administrative-territorial border of the 

Kyrgyz (Kazakh) Autonomous Socialist Soviet Republic. 

2 p. In June 1920, in connection with the project on the creation of the Kyrgyz 

(Kazakh) The document "territory and border of the Kyrgyz (Kazakh) 

territory"was submitted to the people's Commissariat for nationalities of the 

RSFSR. They warned that it is impossible to transfer the indigenous Kazakh lands 

to only one Kyrgyz (Kazakh) autonomy, which will lead to the strengthening and 

expansion of the power of bourgeois nationalists. 

3 p. Therefore, these authors proposed to completely exclude from the Kazakh 

Republic Guryevsky, Lbishchensky and Uralsky uyezds of the Ural region, 

kustanaysky uyezds of the Turgay region, Petropavlovsk, Omsk, Kokshetau uyezds 

of the Akmola region. 

4 p. In order to carry out this important work, which was planned in advance, 

representatives from the regions were invited to Orenburg. Among them, one of 

the sweetest sons of the Kazakh people, a representative of "Alash", a prominent 

state and public figure, scientist, teacher, and famous educator Alimkhan 

abeuovich Yermekov can be Especially named. 

Abdrashev Ayana 

5 pages. A. Yermekov in the reports of Omsk and Orenburg in Moscow drew 

attention, first of all, to the fact that the land issue in Kazakhstan, which is of great 

importance for marking borders, is at an impasse. 



On August 9-10, 1920, the BOAC Presidium held a maslikhat of all interested 

institutions and departments, where issues related to the management of the 

Kyrgyz (Kazakh) region and its borders and relations with the Russian Federation 

were discussed. 

7 p. It was attended by: S. Pestkovsky, A. Zhangeldin, A. Kulakov, S. 

Myrzagaliev, A. Alibekov, p. Petrovsky; From the regional centers of Kazakhstan 

– S. P. Milyutin, D. Temraliev, A. Ermekov, Orazaev, members of the Central 

Committee of the Turkish Commission G. I. Safarov, T. Ryskulova, Sibrevkom, 

Omsk, Astrakhan, Chelyabinsk Executive Committee and other responsible 

persons. 

The Republic Nargis 

8 p. In this regard, A. Yermekov is preparing for a meeting of the Council of 

People's Commissars on the state of the Kazakh territory and the establishment of 

its borders. The meeting will be held on August 17, 1920. At this meeting, the 

SNK, which was chaired by V. I. Lenin, developed a project on the creation of the 

Kyrgyz (Kazakh) Autonomous Soviet Republic. 

9 p. Earlier, on the phone with V. I. Lenin (March 1918), an acquaintance of A. 

Yermekov now has the opportunity to make a report to him. A. Yermekov, who 

left an indelible mark on his life, left the memory of this event with his own hands. 

This manuscript is now kept in the personal archives of the great Magauiya 

yermekova, journalist-writer Nogerbek of Magsumovich. 

10 p. In addition, the famous writer Zhaiyk Bekturov in the article "Ush Aleken", 

published in the newspaper "Ortalyk Kazakhstan" (September 3, 1989): "A. 

Yermekov, despite the fact that the spoken word is enlightened, did not leave 

anyone indifferent. A. after learning about this desire of Yermekov, we got used to 

the fact that he once wrote about his meeting with V. I. Lenin." 

11 p.. Now, based on these memories, let's focus on the work of the Commission 

on establishing the borders of Kazakhstan under the leadership of V. I. Lenin, in 

which A. Yermekov took part: the first speaker was the Commissioner of the 

Central government G. I. Safarov. 

Amangeldy Gulden 

12 p. He noted that during the colonial policy of the tsarist government, especially 

in the conditions of aggression and Stolypin's aggression, it is necessary to return 

to their homeland, corpses, pastures, protection of workers who were lost in the 

lands of the Kazakh oasis, haymaking lands, and relocate Russian kulaks to them. 

13 p. After Safarov, Yermekov in his report focused on the General situation of the 

Kazakh region: "... The Caspian sea on the shore of teriskei, 70-80 km long, lasted 

to the Naryn sand, where it was founded by Russian landowners, farmers. After P. 



A. Stolypin's "development of the Kazakh land" in the State Duma, the "milion 

Fund" – he said that the" Milion Fund " -should be included in the future Kazakh 

Republic, as well as in the Siberian Cossack Horde, where it was located on 

Kazakh land. 

14 p. In addition, prominent figures of the Eliava party, N. p. Bryukhanov, N. N. 

Krestinsky, and the Chairman of the Astrakhan gubatkom responded to this 

proposal on the Caspian-Atyrau coast of the Astrakhan province about Bugaz Bay, 

raising the question of including this territory in the future Kazakh autonomy. 

15 p. During Alimkhan Yermekov's speech on August 17 and 24, he preserved the 

integrity and well-being of the half-century-old land of Kazakhstan . After such 

intense fighting Lenin said: "the resolution is ready. We should repeat the report of 

Alimkhan Yermekov," he concluded. As a result, the document on the Leninist 

Autonomous Kyrgyz SSR was signed on August 24, and the document entered into 

legal force on August 26. Thus, the land passed from the cities that stand for the 

benefit of the current generation of the population as a whole. 

Questions for discussion: 

1. what can you say about the relationship between Yermekov and Lenin? 

2. what do you know about Alimkhan Yermekov? 

3. what can we say about the report of the Central government Commissioner 

Safarov? What problems did he put in his report? 

4. which regions were proposed to be excluded from the Kazakh Republic by the 

authors of the document" territory and border of the Kyrgyz(Kazakh) region"? 

5. what issues were raised in the work of the Commission on establishing the 

borders of Kazakhstan under the leadership of V. I. Lenin with the participation of 

A. Ermekov? 

6. what does Zhaiyk Bekturov say about Yermekov in the article" Ush Aleken"? 

7. Who participated in the maslikhat under The Presidium of the all-Russian 

Central Executive Committee? 

Presentation - 2 

Oraz Kasiyet  

Page 1. Round table dedicated to the 100th anniversary of the meeting with V. I. 

Lenin with the participation of A. Ermekov On the borders of the Kazakh SSR 

theme of the curatorial hour: "He annexed the Caspian sea» 



Page 2. Vladimir Ilyich Lenin - Russian revolutionary, major Marxist theorist, 

Soviet politician and statesman, founder of the Russian social democratic workers ' 

party (Bolsheviks), chief organizer and leader of the October revolution of 1917 in 

Russia, first Chairman of the Council of people's Commissars of the RSFSR, 

Creator of the first socialist state in world history. 

Page 3. Marxist, publicist, founder of Marxism-Leninism, ideologist and Creator of 

the Third (Communist) international, founder of the Union of Soviet Socialist 

Republics, first Chairman of the SNK of the USSR. 

Page 4. Scope of main political and journalistic works: materialist philosophy, 

theory of Marxism, criticism of capitalism and imperialism, construction of 

socialism and communism, political economy of socialism, theory and practice of 

the socialist revolution. 

Page 5. Alimkhan Yermekov was born in 1891 in Temirshinsky volost. in 

December 1917, the all-Kazakh Congress of the Alash party was held in Orenburg, 

where the government of the Alash Autonomy headed by A. Bokeikhanov was 

elected. The government also included 26-year-old Alimkhan Yermekov. In July 

1918, Alimkhan Yermekov, on behalf of the Alash party, addressed the Council of 

Ministers of The provisional Siberian government with a draft agreement, 

paragraph 1 of which read: "Recognition by the Siberian government of the 

territorial-national autonomy of Alash as part of those regions and provinces 

specified in the resolution of the all-Kyrgyz Congress of December 5-13, 1917. 

Page 6. the issue of borders between Kazakhstan and Russia was repeatedly 

discussed at various meetings, in conversations between A. Baitursynov and Stalin, 

in correspondence between A. Baitursynov and Lenin. In the context of rather 

tense relations, preparations are being made for negotiations on autonomy. They 

prepared the keynote speaker and provided A. Yermekova all necessary 

documents: statistical data, materials of scientific expeditions and the census 

information on the traditional territory of the Kazakhs, about the colonization of 

the Kazakh lands under the resettlement policy, about taken in favor of the 

Cossack lands on the volume of fish catch in the Caspian sea, Kazakh fishermen 

and many others.Dr. 

Kenzhegulov Zharas  

page 7. in 1920, A. Baitursynov in letters to Lenin, in addition to discussing issues 

regarding the territory, criticizes the punitive policy of the Bolsheviks. In the 

context of rather tense relations, preparations are being made for negotiations on 

autonomy. To participate in them, a delegation consisting of A. Bokeikhanov, A. 

Baitursynov, M. Seralin, A. Ermekov and other alashordin residents goes to 

Moscow. They prepared the keynote speaker and provided A. Yermekova all the 

necessary documents: statistical data, materials of scientific expeditions and 

population censuses, about the lands taken away in favor of the Cossacks, about 



the volume of fish caught in the Caspian sea by Kazakh fishermen, and many 

others. 

Page 8. several months of hard work ended with a report by A. Yermekov "On the 

situation of the Kazakh territory in General, and on the issue of borders in 

particular", which was made on August 17 at a meeting of the Council of people's 

Commissars chaired by Lenin. 

Page 9. along with the independence of Kazakhstan, the time has come to return 

the names of those who fought to preserve the integrity of the territory of the 

Kazakh land and for their feat perished in the millstones of political repression. 

Page 10. Alimkhan Yermekov was one of the few alashordin residents who were 

lucky enough to survive, but this also cost him 17 years of life, undermined health, 

destruction of his works, and oblivion for many years. 
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Презентация №1 

Адамбекова Айдана  
1 стр. Земля-символ народа, это отражение единства народа, его 

целостности. Безжизненная страна не будет. Здесь потери – из страны, 

потери в елдігінен. Нынешняя государственная граница Республики 

Казахстан определилась ровно 100 лет назад, то есть в 20-е годы прошлого 

века административно-территориальной границей Киргизской (Казахской) 

автономной Социалистической Советской Республики. 

2 стр. В июне 1920 года в связи с проектом о создании Киргизской 

(Казахской) Советской автономии в Народный Комиссариат по делам 

национальностей РСФСР был представлен документ «территория и граница 

киргизского (казахского) края». Они предупредили, что нельзя передать 

коренные казахские земли только одной Киргизской (Казахской) автономии, 

что это приведет к усилению и расширению власти буржуазных 

националистов. 

3 стр.. Поэтому эти авторы предложили полностью исключить из 

Казахской Республики Гурьевский, Лбищенский и Уральский уезд 

Уральской области, Кустанайский уезд Тургайской области, 

Петропавловский, Омский, Кокшетауский уезд Акмолинской области. 

4 стр.. Для того, чтобы заняться этой важной работой, заранее 

запланированной, уполномоченные из областей стали приглашаться в 

Оренбург. Среди них особо можно назвать одного из самых милых сыновей 

казахского народа, представителя «Алаш», видного государственного и 

общественного деятеля, ученого, педагога, известного просветителя 

Алимхана Абеуовича Ермекова. 

Абдрашева Аяна  

5 страниц. А. Ермеков в докладах Омска, Оренбурга в Москве обратил 

внимание, прежде всего, на то, что земельный вопрос в Казахстане, который 

имеет большое значение для обозначения границ, находится в тупике. 

6 стр.. 9-10 августа 1920 года при Президиуме БОАК состоялся маслихат 

всех заинтересованных учреждений и ведомств, на котором были обсуждены 

вопросы, связанные с управлением киргизским (казахским) краем и его 

границы и взаимоотношения с Российской Федерацией. 

7 стр. В нем приняли участие: С. Пестковский, А. Жангельдин, А. 

Кулаков, С. Мырзагалиев, А. Алибеков, п. Петровский; из областных центров 

Казахстана – С. П. Милютин, Д. Темралиев, А. Ермеков, Оразаев, члены 

Центрального Комитета Туркомиссии Г. И. Сафаров, Т. Рыскулова, 



Сибревком, Омск, Астрахань, Челябинский обисполком и другие 

ответственные лица. 

Жумажан Наргиз 

 8 стр. В этой связи А. Ермеков готовится к заседанию Совета Народных 

Комиссаров по вопросам состояния казахского края и установления его 

границ. Заседание состоится 17 августа 1920 года. На этом заседании СНК, 

председателем которого был В. И. Ленин, был разработан проект о создании 

Киргизской (Казахской) автономной советской республики. 

9 стр. Ранее по телефону с В. И. Лениным (март 1918 г.) знакомый А. 

Ермеков теперь имеет возможность выступить перед ним с докладом. А. 

Ермеков, оставивший неизгладимый след в жизни, оставил своими руками 

память об этом событии. Эта рукопись сегодня хранится в личных архивах 

великого Магауии Ермекова, журналиста-писателя Нугербека Магзумовича. 

10 стр. Кроме того, известный писатель Жайык Бектуров в статье «Үш 

Әлекең», опубликованной в газете «Орталық Қазақстан» (3 сентября 1989 

года): «Ә.Ермеков, несмотря на то, что устное слово озаренно, не оставил 

никого равнодушным. А. узнав об этом желании Ермекова, мы привыкли к 

тому, чтобы он в свое время писал о своей встрече с В. И. Лениным". 

11 стр.. Теперь, опираясь на эти воспоминания, давайте остановимся на 

работе комиссии по установлению границ Казахстана под руководством В. 

И. Ленина, в которой принял участие А. Ермеков: первым выступил 

уполномоченный центрального правительства Г. И. Сафаров. 

Амангельды Гульден  

12 страниц. Он отметил, что во время колониальной политики царского 

правительства, особенно в условиях агрессии и агрессии Столыпина, 

необходимо вернуть к себе отчизну, трупы, пастбища, охрану трудящихся, 

потерявшихся в землях казахского оазиса, сенокосных земель, переселить на 

них русские кулаки. 

13 стр.. После Сафарова Ермеков в своем докладе остановился на общей 

ситуации казахского края: «... Каспийское море на берегу терискея 

протяженностью 70-80 км, длилось до песка Нарын, где он был основан на 

русских помещиках, земледельцах. После того, как в Государственной Думе 

П. А. Столыпина «освоение казахской земли», «Милионный фонд» – сказал 

он, что» Милионный фонд " -нужно включить в будущую Казахскую 

республику, а также в сибирскую казачь-Орду, где он находился на казахской 

земле. 

14 стр..Кроме того, на Каспии-Атырауском побережье Астраханской 

губернии о Бугаз-заливе, поднимая вопрос о включении этой территории в 

будущую Казахскую автономию, к этому предложению откликнулись 

видные деятели партии Элиава, н. п. Брюханов, Н.Н.Крестинский, 

председатель Астраханского губаткома. 

15 стр.. В ходе выступления Алимхана Ермекова 17 и 24 августа, он 

сохранил целостность и благополучие полувековой земли Казахстана. После 

таких напряженных боев Ленин сказал: "постановление готово. Следует 

повторить доклад Алимхана Ермекова», – заключил он. В результате, 24 

августа был подписан документ о ленинской Автономной Киргизской ССР, 



26 августа - документ вступил в законную силу. Таким образом, земля 

перешла из городов, стоящих на благо нынешнего поколения разделу в 

целом. 

Вопросы для обсуждения: 

1 что вы можете сказать о взаимоотношениях Ермекова и Ленина? 

2 что вы знаете о Алимхане Ермекове? 

3 что можно говорить о докладе уполномоченного центрального 

правительства Сафарова? Какие проблемы он поставил в своем докладе? 

4 Какие области предложили исключить из Казахской Республики авторы 

документа» территория и граница киргизского(казахского) края"? 

5. Какие вопросы были затронуты в работе комиссии по установлению 

границ Казахстана под руководством В. И. Ленина с участием А. Ермекова? 

6.  Что в статье «Үш Әлекең» Жайық Бектуров говорит о Ермекове? 

7. Кто участвовал в маслихате при Президиуме Всероссийского 

Центрального Исполнительного комитета? 

 

Презентация №2 

Ораз Қасиет  Страница 1. Круглый стол посвященный 100 летие 

совещания у В.И.Ленина с участием А.Ермекова по границам КазССР Тема 

кураторского часа: «Он присоединил Каспий» 

Страница 2. Владимир Ильич Ленин - российский революционер, 

крупный теоретик марксизма, советский политический и государственный 

деятель, создатель Российской социал-демократической рабочей партии 

(большевиков), главный организатор и руководитель Октябрьской 

революции 1917 года в России, первый председатель Совета народных 

комиссаров РСФСР, создатель первого в мировой истории 

социалистического государства. 

Страница 3. Марксист, публицист, основоположник марксизма-

ленинизма, идеолог и создатель Третьего (Коммунистического) 

интернационала, основатель Союза Советских Социалистических Республик, 

первый председатель СНК СССР. 

Страница 4. Сфера основных политико-публицистических работ: 

материалистическая философия, теория марксизма, критика капитализма и 

империализма, построения социализма и коммунизма, политэкономия 

социализма, теория и практика осуществления социалистической революции. 

Страница  5. Алимхан Ермеков родился в 1891 году в Темиршинской 

волости в декабре 1917 г. в Оренбурге проходил Всеказахский съезд партии 

«Алаш», на котором было избрано правительство Алашской автономии во 

главе с А. Бокейхановым. В состав правительства вошел и 26-летний 

Алимхан Ермеков. В июле 1918 года Алимхан Ермеков от имени партии 

Алаш выступил перед Советом министров Временного Сибирского 

правительства с проектом соглашения, 1 пункт которого гласил: «Признание 

Сибирским правительством территориально-национальной автономии Алаш 

в составе тех областей и губерний, которые указаны в постановлении 

всекиргизского съезда 5-13 декабря 1917 года.  



Страница 6. Вопрос о границах между Казахстаном и Россией 

неоднократно рассматривался на разных совещаниях, в беседах А. 

Байтурсынова и Сталина, в переписке между А. Байтурсыновым и Лениным. 

В условиях достаточно напряженных отношений ведется подготовка к 

переговорам об автономии. Они готовили основного докладчика и снабдили 

А. Ермекова всеми необходимыми документами: статистическими данными, 

материалами научных экспедиций и переписи населения, информацией о 

территориях традиционного проживания казахов, о заселении казахских 

земель в рамках переселенческой политики, об отнятых в пользу казачества 

землях, об объемах улова рыбы на Каспии казахскими рыбаками и мн.др. 

Кенжегулов Жарас Страница 7. В 1920 году А. Байтурсынов в письмах 

Ленину, помимо обсуждения вопросов относительно территории, критикует 

карательную политику большевиков. В условиях достаточно напряженных 

отношений ведется подготовка к переговорам об автономии. Для участия в 

них в Москву выезжает делегация в составе А. Бокейханова, А. 

Байтурсынова, М. Сералина, А. Ермекова и других алашординцев. Они 

готовили основного докладчика и снабдили А. Ермекова всеми 

необходимыми документами: статистическими данными, материалами 

научных экспедиций и переписи населения, об отнятых в пользу казачества 

землях, об объемах улова рыбы на Каспии казахскими рыбаками и мн.др.  

Страница 8. Несколько месяцев напряженной работы завершились 

докладом А. Ермекова «О положении Казахского края вообще, и по вопросу 

о границах, в особенности», который был сделан 17 августа на заседании 

Совнаркома под председательством Ленина.  

Страница 9. Вместе с независимостью Казахстана пришло время 

возвращения имен тех, кто боролся за сохранение целостности территории 

казахской земли и за свой подвиг сгинул в жерновах политрепрессий.  

Страница 10. Алимхан Ермеков был одним из немногих алашординцев, 

кому посчастливилось выжить, но и это стоило ему 17 лет жизни, 

подорванного здоровья, уничтожения его трудов, забвения на долгие годы.  

Вопросы для обсуждения: 

1.Кем был Владимир Ильич Ленин?  

2.Сфера основных политико-публицистических работ: 

3.Связь  Ленина с  Алимхан Ермековым? 

4. Что доказывал Алимхан Ермеков так убедительно и аргументировано? 

Қорытынды сөз: топ кураторы Нурмаганбетова Маншук Сейтовна 

 

 

 

 

 

 

 

Фотосессия: 

 



      
 

 

      
 

      
 

 



      
 

     
 

     
 

 

 

 



    
 

    
 

   



    
 

 


